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"Nekas labāks par bēr-
za slotu vēl nav izdo-
māts," apgalvo slotu 
meistars Andris Jano-
vičs no Glūdas pagas-
ta Viesturciema, kurš ar 
savu arodu nodarbojas 
jau 28 gadus. Ir pēdē-
jais laiks sarosīties, ja 
grib tikt pie ekoloģiska 
pagalma slaukāmā.

INITA ŠTEINBERGA

Zaru slotu meistars And-
ris Janovičs ir pagatavojis 
daudzus tūkstošus slotu un 
labi iepazinis šo arodu. Viņš 
uzskata, ka Latvijas apstāk-
ļiem plastmasas slotas ne-
der. Turklāt ziemā šis mate-
riāls kļūst ciets, zari nodilst, 
piesārņojot augsni ar plast-
masas atlūzām. Ne velti vēl 
aizvien labas bērza slotas 
tiek tirgotas un pieprasītas. 
Tās īpaši augstu vērtē pro-
fesionāli slotu lietotāji – sēt-
nieki. To, ka slotas vēl aiz-
vien cieņā, liecina arī tas, ka 
meistaram darba netrūkst.

Lai bērza slota būtu 
ideāla, tās gatavošanā jā-
ievēro vairāki noteikumi. 
Slikta slota ir nepareizi ga-
tavota slota.

Meklē labākos zarus
Bērza zarus slotām jā-

pagūst sagriezt līdz sulu 
laikam. Kad bērzi sāk at-
dzīvoties, no tiem ņem-
tās slotas ilgi nekalpos. 
Taču īstajā laikā sagata-
voti slaukāmie var glabā-
ties pat gadiem ilgi. Apšņi-
kāšanai vislabāk der ap-
mēram trīs metrus gari 
bērziņi. Droši var darbo-
ties grāvmalēs, krūmājos. 
Taču mežā gan jāsazinās 
ar tā īpašnieku, lai netī-
šām netiek nodarīts postī-
jums jaunaudzei. Zarus iz-
devīgāk ir lauzt – ar vienu 
roku lauž, otrā krauj klēpi.

Jo kuplāki zari, jo labā-
ka būs slota. Bērza galotnī-
ti atstāj. Pēc gada diviem 
dzīvelīgais kociņš būs at-
jaunojis savu kuplumu. 
Dažkārt iesaka slotas ga-
tavot arī no citu koku za-
riem, taču meistars uzska-
ta, ka tādas slotas der tikai 
kā aksesuāri raganām kar-
nevālā, ne slaucīšanai.

Sien tik kopā
Meistaram slotu gata-

vošanai ir īpaša ietaise. 
Taču dažu slotu uzmeista-
rošanai pietiks ar slīpi no-
vietotu dēlīti. Uz tā stin-
gri saliek bērza zarus ar 
resnajiem galiem uz augš-
pusi. Ieteicamais slotas 
garums ir no 70 cm līdz 
metram. Tad zaru bunti 
groza, augšgalu piespiežot 
un pievienojot tai jaunus 
zarus. Ideālā slota ir 7–8 

cm diametrā. Kad bunte 
gana resna, to divās vie-
tās apņem ar mīkstu metā-
la stiepli (alumīnija neder, 
jo stiepjas). Stieples galus 
sagriež spirālē. Meistars šo 
darbu dara ar tādu kā lielu 
metāla tamboradatu, taču 
der arī parastas plakank-
naibles. Gatavās slotas 
resgali no augšējā sējuma 
vietas atstāj 7–10 cm garu 
un apzāģē taisnu ar sīkzo-
bainu zāģīti. Slota gatava!

Kaltē un gaida
Pagalmu var slaucīt 

arī ar tikko gatavotu slo-
tu, taču tad tās kalpoša-
nas laiks būs īss. Labas slo-
tas noslēpums ir tas, ka tai 
jānostāvas kā vīnam, joko 
meistars. Vismaz mēnesi 
slotai ļauj kalst sausā vietā. 
Piemēram, šķūnītī vai ga-
rāžā. Gatavās slotas šim no-
lūkam saliek ar zariem uz 
augšu. Piemēram, sabāžot 
spainī gluži kā puķes vāzē. 
Profesionāli slotu gatavo-
tāji sien pa desmit slotām 
buntēs un saliek tās stāvus. 
Kalstot zari pamazām kļūst 
cieti un lokani. Kad sažu-
vusī zaru bunte būs kļuvu-
si vaļīga, slotu apņemošās 
stieplītes piegriež stingrāk.

Mauc un slauka
Lai slaucīšana varētu 

sākties, slotai gādā kātu. 
Slotu kātā iedabū šādi. 
Koka kātam nospicē galu kā 
zīmuli. Uz tā uztupina slo-
tu. Kātu sit pret zemi, ļaujot 
slotai pašai stingri uzmauk-
ties. Lai zari nesaliektos, 
slotu vienmēr pēc darba no-
vieto stāvus, pieslienot pie 
sienas ar kātu uz leju.

Zaru slotas ir vispiemē-
rotākās ne tikai pagalma 
slaucīšanai, bet arī cemen-
ta grīdām, asfaltam un flī-
žu segumam. Turklāt no-
lūzušie zariņi un pati slota 
mūža beigās kompostkau-
dzē sadalīsies, nevairo-
jot atkritumu kalnus, bet 
resgali saturošās stieplītes 
var izmantot atkārtoti. l
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Ideālo slotu fasonu meis-
taram Andrim Janovičam 
palīdzējusi izveidot sieva, 
kura strādājusi par sēt-
nieci un lietojusi tikai vīra 
gatavotās slotas.

Atgriešanās 
pie ekoslotas

ULDIS GRAUDIŅŠ

Mājsaimniecību, privāt-
personu ārpus veselības ap-
rūpes iestādēm radīto nede-
rīgo zāļu apsaimniekošanu 
Latvijā neregulē neviens li-
kums vai noteikumi.

Vides eksperti uzsver  – 
neizlietoto zāļu neatbilsto-
ša glabāšana mājās var radīt 
draudus maziem bērniem 
un veciem cilvēkiem, bet 
neatbilstoša utilizācija – no-
pietnus draudus cilvēku ve-
selībai un videi. 

Ja zāles izmet sadzīves 
atkritumos, tās var izrai-
sīt saindēšanos dzīvniekiem, 
kuri tās atrod. Savukārt, ja 
tās tiek novadītas sadzīves 
notekūdeņu apsaimniekoša-
nas sistēmā, tiek radīts pie-
sārņojums virszemes ūdeņos, 
un tas var nonākt dzīvnieku 
un cilvēku barības ķēdē. 

Ministrijas atbildību 
neuzņemas

ES projekta "MEDWwa-
ter" laikā pirms vairākiem 
gadiem ir veikti mērījumi, 
kas uzrāda satraucošu zāļu 
koncentrāciju gan augsnē, 
gan arī notekūdeņos. Ne-
viena ministrija nevēlas uz-
ņemties iniciatīvu nederīgo 
zāļu apsaimniekošanā. 

Veselības ministrija 
(VM) uz redakcijas lūgumu 
sniegt vērtējumu mājsaim-
niecību radīto nederīgo zāļu 
apsaimniekošanai un piesār-
ņojumam norādīja, ka zāļu 
instrukcijās ir ieteikums tās 
nemest kopā ar sadzīves at-
kritumiem vai kanalizācijā, 
un vērsa uzmanību, ka šis 
jautājums ir Vides aizsardzī-

bas un reģionālās attīstības 
ministrijas (VARAM) pārzi-
ņā.  

Savukārt no VARAM sa-
ņēmām atgādinājumu, ka 
2025. gada 1.  janvārī paš-
valdībām sadarbībā ar at-
kritumu apsaimniekotājiem 
ir jānodrošina sadzīves bīs-
tamo atkritumu, tostarp 
nederīgo zāļu, šķirošana, 
un aicinājumu vērsties pie 
 pašvaldībām. 

Atkritumu apsaimnieko-
šanas valsts plānā 2021.–
2028. gadam nederīgo zāļu 
apsaimniekošana nav pat 
pieminēta, tādējādi valsts 
netieši norāda uz šā bīstamā 
atkritumu veida mazsvarī-
gumu vai neesamību. Lat-
vijā patlaban atsevišķi ne-
uzskaita arī aptiekās savāk-
to nederīgo zāļu daudzumu. 

Nederīgās zāles uz 
 aptieku nes maz

Liena Freimane, Kurze-
mes plānošanas reģiona pro-
jektu vadītāja, vērš uzmanī-
bu uz pētījumu centra SKDS 
2021. gada beigās veik-
to aptauju, kas rāda – vien 
13% Latvijas cilvēku nodod 
nederīgās zāles aptiekās to 
pareizai utilizācijai. "Mūsu 
novērojumi rāda, ka dau-
dzi cilvēki nezina, ko darīt 
ar nederīgajām zālēm," saka 
L.  Freimane. Trīs lielāko 
Latvijas aptieku tīklu "Sen-
tor farm" (zīmols "Mēness 
aptieka"), "Tamro" (zīmols 
"Benu aptieka") un "Apothe-
ka" 2020. gadā pavisam sa-
vāca 13  566 kg iedzīvotā-
ju nodotos medikamentus. 
Gadu vēlāk, 2021. gadā, šis 
rādītājs bija 16 430 kg. 

Pētnieki ir izpētījuši  – 
nederīgie medikamenti ne-
reti nonāk sadzīves atkri-
tumos un kanalizācijā. Jā-
ņem vērā, ka atkritumu 
poligonu attīrīšanas iekār-
tas, kā arī komunālās no-
tekūdeņu attīrīšanas iekār-
tas nav projektētas pilnīgai 
attīrīšanai no farmaceitis-
ki aktīvajām vielām, tāpēc 
tās var nonākt vidē. Nonā-
kot dabā, veidojas cilvē-
ku veselībai un citiem dzī-
vajiem organismiem kaitīgi 
 savienojumi. 

L. Freimane arī atsaucas 
uz starptautiskiem zinātnis-
kajiem pētījumiem, kur pie-
rādīts, ka farmaceitiski ak-
tīvās vielas jau dažus gadus 
pēc izmešanas var tikt kon-
statētas atkritumu poligo-
na notekūdeņos.  – "Zināt-
nieki, pētot zāļu aktīvo vie-
lu klātbūtni notekūdeņos, 
kā arī Latvijas un Lietuvas 
upēs un ūdenstilpēs, ir se-
cinājuši, ka daudzviet šīs 
vielas ir tuvu vai pārsniedz 
koncentrāciju, ko pieņemts 
uzskatīt par videi drošu," tā 
L. Freimane. 

Dominē ibuprofēns, 
paracetamols un 
 diklofenaks

Valsts SIA "Latvijas Vi-
des, ģeoloģijas un meteo-
roloģijas centrs" (LVĢMC) 
Iekšzemes ūdeņu nodaļas 
vecākā eksperte, nodaļas 
vadītāja p. i. Anete Kubliņa 
teic, ka informāciju par sa-
vākto atkritumu daudzumu 
valsts statistiskajam pārska-
tam nodod bīstamo atkritu-
mu apsaimniekotāji. 

"Par aptieku savākto ne-
derīgo medikamentu dau-
dzumu liecina atkritumu 
klase "200132" (atsevišķi 
savāktie medikamenti, kas 
nav citotoksiski, citostatis-
ki medikamenti), tomēr ne 
vienmēr bīstamo atkritu-
mu apsaimniekotāji šos at-
kritumus šādi klasificē, ne-
reti šāda veida atkritumus 
klasificē ar "180109" kodu 
(medikamentu atkritumi, 
kuri rodas cilvēku dzemdī-
bu, slimību diagnostikas, 
ārstēšanas vai profilakses 
procesā, kas nav citotoksis-
ki, citostatiski). 2021. gadā 
ar kodu "200132" savāca 

27,543 tonnas medikamen-
tu atkritumus, bet ar kodu 
"180109"  – 73,354 ton-
nas, kas ietver arī medika-
mentus no aptiekām," teic 
A.  Kubliņa.

Viņa vērš uzmanību, ka 
Latvijā farmaceitiskās vie-
las atkritumu poligonu in-
filtrātā (notekūdeņos) pa-
gaidām nav mērītas. Tas ir 
darīts, piemēram, Somijā, 
kur "CWPharma" projektā 
infiltrāta kvalitatīvos mērī-
jumus attiecībā uz farma-
ceitiskajām vielām veica 
2018. gadā Metsa-Tuome-
la atkritumu poligonā, kas 
saņem atkritumus no Rīhi-
meki pilsētas ar 28 tūksto-
šiem iedzīvotāju, kā arī uz-
glabā pārstrādājamos un 
bīstamos materiālus un ap-
strādā nolietotos transport-
līdzekļus un piesārņotu 
augsni. Visos trīs infiltrā-
ta paraugos pēc attīrīša-
nas konstatēja diklofenaku, 
karbamazepīnu, flukonazo-
lu un primidonu. Augstās 
koncentrācijās atrada hid-
rohlortiazīdu (4,4 µg/l) un 
eritromicīnu (1,8 µg/l). Vis-

maz viena attīrītā infiltrāta 
paraugā atrada 21 no mērī-
tajām 74 aktīvajām farma-
ceitiskajām vielām. A. Kub-
liņa: "Zinātniskajās publikā-
cijās ir apkopota informā-
cija arī par citās pasaules 
valstīs atkritumu poligonu 
infiltrātā pētītajām un at-
rastajām farmaceitiskajām 
vielām. Neattīrītā infiltrā-
tā ir konstatēts plašs farma-
ceitisko vielu klāsts, no kā 
lielākā koncentrācija (898 
µg/l) bija diklofenakam, 
ibuprofēnam (705 µg/l) un 
paracetamolam (333 µg/l)."

Pētīta arī infiltrāta attīrī-
šanas metožu efektivitāte – 
bioloģiskās notekūdeņu at-
tīrīšanas metodes projektā 
pētītās vielas attīra ar 52% 
vidējo efektivitāti astoņām 
Latvijā pētītajām notek-
ūdeņu attīrīšanas iekārtām 
(NAI). Jāatceras, ka farma-
ceitiski aktīvās vielas (FAV) 
notekūdeņos nenonāk tikai 
tiešā veidā, iemetot vai ie-
lejot kanalizācijā nederīgās 
zāles, bet galvenokārt ar 
mūsu vielmaiņas galapro-
duktiem pēc medikamentu 
lietošanas. A. Kubliņa teic, 
ka vidēji 36% projektā "ME-
DWwater" pētīto FAV ne-
metabolizētā veidā tiek iz-
dalītas no cilvēka ķermeņa 
ar vielmaiņas gala produk-
tiem. 

Pētniece vērš uzmanību, 
ka lielākajā daļā zinātnisko 
pētījumu ir secināts  – vis-
svarīgākais avots farmacei-
tiski aktīvo vielu nonākša-
nai vidē ir caur notekūdeņu 
attīrīšanas iekārtām. Nor-
matīvie akti līdz šim attī-
rīšanas iekārtām nenoteica 
kritērijus FAV piesārņoju-
ma attīrīšanai.

Ņemot vērā medika-
mentu lielo lomu medicīnā 
un ar to saistīto vides prob-
lemātiku, jaunais ES No-
tekūdeņu direktīvas pro-
jekts nosaka, ka lielāka-
jām NAI, kas apkalpo vai-
rāk nekā 100  000 cilvēku, 
provizoriski būs jāveic pa-
pildu notekūdeņu attīrīšana 
farmaceitisko vielu attīrīša-
nai līdz 2035. gadam, bet 
NAI ar 10 000 līdz 100 000 
apkalpoto cilvēku to rosi-
na darīt līdz 2040. gadam, 
ja vien netiek pierādīts, ka 
tas neizraisa risku cilvēka 
veselībai un videi. "Tādējā-

Neizlietotie medikamenti:  
indes, kas nonāk dabā
Nederīgo zāļu apsaimniekošana atstāta pašplūsmā, radot sabiedrībai un dabai neizmērojamu kaitējumu

di šī problēma ir aktualizē-
ta arī topošo Eiropas līmeņa 
normatīvo aktu līmenī, lie-
lākajām notekūdeņu attīrī-
šanas iekārtām to provizo-
riski prasot risināt "caurules 
galā"," piebilst A. Kubliņa. 

"No notekūdeņu attīrī-
šanas iekārtām izplūstošo 
notekūdeņu analīzes rāda, 
ka problemātiskākās vielas 
ir ibuprofēns, diklofenaks, 
azitromicīns, amoksicilīns, 
karbamazepīns, ciproflok-
sacīns, klaritromicīns," teic 
Latvijas Hidroekoloģijas in-
stitūta pētniece, projekta 
"MEDWwater" vadītāja Ieva 
Putna-Nīmane. Pētīto asto-
ņu notekūdeņu attīrīšanas 
iekārtu notekūdeņos lielā-
kās vidē nonākošās slodzes 
ir paracetamolam (74 kg 
projektā pētītajām astoņām 
NAI izplūstošajos notekūde-
ņos vidēji 2021. gadā), dik-
lofenakam (attiecīgi 47 kg), 
ibuprofēnam (attiecīgi 45 
kg). "Arī lejpus notekūdeņu 
attīrīšanas iekārtām kon-
statēta ibuprofēna koncen-
trācija, kas pārsniedz vides 
kaitīguma līmeni," piebilst 
I.  Putna-Nīmane. A.  Kubli-
ņa skaidro: "Ibuprofēna pa-
tēriņš Latvijā 2020. gadā 
bija 19  245 kg  – slodzes 
virszemes ūdeņos ir lielas, 
un, lai gan attīrīšanas efek-
tivitāte notekūdeņu attīrī-
šanas iekārtās ir pat samē-
rā augsta – vidēji 81%, ar to 
nav pietiekami, lai sasnieg-
tu drošu koncentrācijas lī-
meni vidē."

Farmaceiti brīdina 
jau 20 gadus

Latvijas Farmaceitu 
biedrības prezidente Dace 
Ķikute teic, ka aptieku uz-
ņēmumu brīvprātīgi savāk-
tos atkritumus  – medika-
mentus  – nodod uzņēmu-
miem, kuriem ir licence 
šādu produktu savākšanai 
un utilizēšanai. Uz redak-
cijas aicinājumu komentēt 

nederīgo zāļu iznīcināšanu 
atsaucās vien SIA "Lautus". 
Šā uzņēmuma pārstāve 
Darja Kratiņina skaidroja, 
ka nederīgās zāles neitrali-
zē, dezinficē un smalcina, 
ievērojot likumu un vides 
prasības. D.  Kratiņina uz-
svēra sabiedrības izglīto-
šanas svarīgumu nederīgo 
zāļu apsaimniekošanā, to-
mēr tehnoloģisko procesu 
šā bīstamā atkritumu vei-
da iznīcināšanā neatklāja, 
uzsverot, ka sabiedrībai tas 
nav jāzina. 

Pirms vairākiem ga-
diem īstenotajā ES projek-
tā "No farmaceitiskajām 
vielām tīri ūdeņi" secināts, 
ka no deviņām šajā projek-
tā iesaistītajām valstīm vien 
Krievijā un Latvijā pēc ne-
izlietoto zāļu priekšapstrā-
des tās noglabā atkritumu 
poligonā. 

Savukārt D. Ķikute vērš 
uzmanību, ka aptiekas un 
bīstamo atkritumu apsaim-
niekotāji slēdz līgumus par 
šo bīstamo atkritumu ap-
saimniekošanu. Aptiekas 
par zāļu utilizēšanu mak-
sā. "Tā ir uzņēmumu brī-
va griba veikt šādu soci-
ālo funkciju un segt izmak-
sas no saviem līdzekļiem. 
Un tas nozīmē, ka aptie-
ka (uzņēmums) var jebku-
rā laikā pārtraukt to da-
rīt un tad kaitējums videi 
būs vēl lielāks," teic D. Ķi-
kute. Viņa uzsver – ne tuvu 
netiek savākts viss nederī-
go zāļu daudzums, daudz 
ko iedzīvotāji izmet nešķi-
roto atkritumu tvertnē. Vēl 
viens izaicinājums esot uz-
tura bagātinātāju savākša-
na. Reklāmu ietekmē šos 
produktus pērk aizvien vai-
rāk un tos neizlieto. "Valstij 
beidzot būtu jārada vienots 
regulējums. Par to bijušas 
sarunas un strīdi starp mi-
nistrijām 20 gadu garumā. 
Kurai ministrijai tas jādara, 
kam par to jāmaksā. Aptie-

kas varētu to darīt, tomēr 
tad pakalpojumam jābūt 
obligāti valsts apmaksātam, 
un tas jāorganizē tā, lai ne-
traucētu darbu augsta līme-
ņa speciālistiem – farmacei-
tiem – tiešo darba pienāku-
mu pildīšanu. Nu, nav far-
maceitam jābūt par "meža 
sanitāru", ja pat plastmasas 
pudeles vāc dzērienu depo-
zīta sistēmā... To nevar da-
rīt tikai aptiekas, turklāt ap-
tieku nav visur, īpaši lauku 
reģionos. Piemēram, Lietu-
vā valsts par šo pakalpoju-
mu aptieku uzņēmumiem 
maksā," tā D. Ķikute.

Savukārt Farmaceitiskās 
aprūpes asociācijas (tajā 
apvienojušies četri lielākie 
aptieku tīkli) izpilddirek-
tore Kristīne Jučkoviča uz-
sver – nav iemesla uzskatīt, 
ka Latvijas atkritumu poli-
gonu notekūdeņos zāļu at-

liekvielu ir mazāk nekā So-
mijā. Viņa teic, ka Latvijā 
situācija ar nederīgo zāļu 
apsaimniekošanu "neesot 
traģiska", tomēr ir daudz 
jāstrādā, lai dabai nodarī-
tu iespējami mazāk kaitēju-
ma. "Nederīgo zāļu vākša-
nai mājsaimniecībās ir jāk-
ļūst par tikpat ierastu dar-
bību kā, piemēram, ikdienā 
veiktā roku higiēna," saka 
K. Jučkoviča. 

Latvijai ir kur smelt pie-
redzi. Somijā un Polijā māj-
saimniecību nederīgās zā-
les apsaimnieko pašvaldī-
bas, Lietuvā ar likumu ir 
noteikts, ka aptiekām šis ir 
obligāti sniedzams pakalpo-
jums. Visticamāk, vien jau-
nā ES Notekūdeņu direktīva 
ministriju ierēdņus rosinās 
uz aktīvāku darbošanos. l

Neizlietoto medikamentu utilizācija 
Eiropas valstīs 

Valsts Apsaimniekošanas metode

Krievija
Mājsaimniecības – apglabāšana Medicīnas 
aprūpes – sadedzināšana, termiska un ķīmiska 
destrukcija

Dānija Sadedzināšana 1100 °C
Igaunija Sadedzināšana 1300 °C
Somija Galvenokārt sadedzināšana 1100 °C

Vācija
Mājsaimniecības – sadzīves atkritumu sadedzinā-
šana 850–1300 °C 
Bīstamie – sadedzināšana 1000–1300 °C

Latvija Pēc priekšapstrādes – apglabāšana
Eksports uz Igauniju – sadedzināšana

Lietuva Sadedzināšana – nav zināma temperatūra
Polija Sadedzināšana 1100 °C
Avots: projekts "Good practices for take – back and disposal of unused 
pharmaceuticals in the Baltic Sea region"

n Kā izmest zāles?

Kas ir nederīgās zāles
l Beidzies derīguma termiņš
l Nav zināms pielietojums
l Nav salasāms nosaukums
l Mainījies izskats, smarža vai garša
l Bojāts iepakojums

Kā rīkoties ar nederīgiem medikamentiem
l Zāles nedrīkst mest atkritumu tvertnē, nedrīkst 
noskalot kanalizācijā un nedrīkst nodot lietošanai 
citiem cilvēkiem. 
l Katrā zāļu vai medikamentu lietošanas 
instrukcijā ir iekļauta informācija, kā pareizi 
rīkoties. 
l Nederīgie medikamenti pirms nodošanas 
aptiekā ir jāizņem no ārējā iepakojuma – kastītēm! 
l Tablešu plāksnītes, pudelītes, ampulas, ziežu 
tūbiņas jāieliek maisiņā.
l Zāļu pudelīšu un tūbiņu vāciņiem ir jābūt cieši 
aizskrūvētiem. 
l Aptiekā tās nodod farmaceitam vai arī noliec 
tās paredzētajā vietā, ja tāda pieejama. 
l Nederīgās zāles aptiekā pieņem utilizācijai bez 
maksas! 
Avots: ES INTERREG programmas projekts "MEDWwater"

EKSPERTA VIEDOKLIS

Piedāvājam sadzīves bīstamo 
atkritumu šķirošanas modeli

SNIEDZE SPROĢE, 
 Latvijas Pašvaldību savienības 

padomniece:

"Lai pašvaldības varētu nodro-
šināt sadzīves bīstamo atkritumu 
šķirošanu no 2025. gada 1. janvāra, 
ir jāveic vairākas izmaiņas likumā. 
Proti, visi dabas resursu nodokļa 
maksājumi ir jāatdod pašvaldībām. Sadzīves bīstamo at-
kritumu šķirošanā redzam šādu darbības modeli – pašval-
dības par dabas resursu nodokļa maksājumos saņemto 
naudu ikvienai mājsaimniecībai dod kastīti sadzīves bīs-
tamo atkritumu vākšanai, rūpējas par to vākšanu un no-
došanu pārstrādei vai utilizēšanai. Iedzīvotāji mājsaimnie-
cības radītos sadzīves bīstamos atkritumus nodod atkri-
tumu šķirošanas laukumā, kur darbinieks viņiem apmaiņā 
pret tiem dod jaunu kastīti. 

Attiecībā uz nederīgo medikamentu savākšanu ir ie-
spējami divi modeļi – ražotāju atbildības sistēma, kad 
ražotāji paši rūpējas par nederīgo zāļu vākšanu, vai da-
bas resursu nodokļa modelis, kas paredz no ražotājiem 
saņemtos šī nodokļa maksājumus atdot pašvaldībām, kas 
tad darbotos ar nederīgo zāļu vākšanu un nodošanu utili-
zēšanai. Pašlaik nederīgo zāļu vākšanā izveidotā sistēma 
Latvijā darbojas ļoti fragmentāri. Vissvarīgāk, lai nederī-
gās zāles nenonāk sadzīves atkritumos, nekādā gadīju-
mā – bioloģiski noārdāmajos atkritumos un dabā."

K A RĪN A S MIE Z Ā J A S FOTO

"Nederīgo zāļu vākšanai mājsaimniecībās ir jākļūst par tikpat ierastu darbību kā, 
piemēram, ikdienā veiktā roku higiēna," uzskata Farmaceitiskās aprūpes asociācijas 
izpilddirektore Kristīne Jučkoviča, tomēr, pēc viņas domām, nav iemesla uzskatīt, ka 
Latvijas atkritumu poligonu notekūdeņos zāļu atliekvielu ir mazāk nekā Somijā.

Ārpus veselības aprūpes iestādēm radīto nederīgo 
zāļu apsaimniekošanu Latvijā neregulē neviens likums 
vai noteikumi. Aptieku iniciatīva pieņemt nederīgos 
medikamentus ir uzņēmumu brīvas gribas izpausme, 
turklāt tās par šo utilizēšanu maksā.

Video skat. "la.lv"


